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KONFERENCIA ZA MIER A BEZPEČNOSŤ
September sa vyznačuje veľkým počtom medzinárodných 

konferencií, akosi, aby sa dokázalo, že studená vojna pre
stala a že doba jednaní je tu, že sa medzinárodné napnutie 
zmenšuje a že mier a bezpečnosť sa postupne zaisťujú.

18. septembra bolo zahájené pravidelné — už 28. — Val
né shromaždenie Spojených národov, zložené zo 132 člen
ských štátov. Na 104 bodovom programe jednání je veľký 
počet nevyriešených, hlavne politických, problémov, ktoré 
sa z roka na rok odkladajú, pretože niet dobrej vôle ani 
možnosti sa dohodnúť. Práve skončili v Ženeve bez úspechu 
jednania 25 členného výboru, týkajúce sa odzbrojenia, 
ktorý mal pripraviť návrhy k schváleniu Volným shro
mážděním.

Rovnako skončili přípravné jednania týkajúce sa medzi
národného teroru, ktorý sa po svete rozmáha. O ostatných 
chúlostivých politických otázkach a o ľudských právach, 
sa bude veľa hovoriť a útočiť, zvlášť na Spojené štáty. 
Čierna Afrika bude proti bielej, Arabi budú proti Izraelu. 
Ani na Portorico sa nezabudne. Proti Sovietom sa dnes má
lokto opováži poukazovať na ich výboje a teror.

Ináč sú odzbrojovacie a bezpečnostné jednania skoro vý
lučne vedené mimo pôdu Spojených národov. Členské štáty 
sa nesnažia odporúčania a rozhodnutia Spojených národov, 
týkajúce sa politických a bezpečnostných problémov a mie
ru, a ľudských práv, uvádzať do života, pokiaľ sa priamo 
netýkajú ich bezprostredných záujmov. Spolupráca sa ďa
leko viac prejavuje v hospodárskych a sociálnych veciach 
— vo veciach rozvoja, obchodu, prírodného bohatstva, po
pulácie, atď., ale i tu len keď nemajú politického význa
mu. Dobre sa to pozoruje v terajšom boji o olej.

V Alžíre skončila 9. septembra štvrtá Konferencia 76. 
predstaviteľov menej rozvinutých zemí, ktoré si hovoria, 
že nie sú zapojené do žiadneho spojeneckého zväzku. Bola 
snaha, zvlášť kubánskym Castrom propagovaná, aby kon
ferencia odsúdila Spojené štáty a aby sa zblížila zo So
vietmi. Nepodarilo sa to. Veď Spojené štáty podporujú 
hmotne väčšinu z nich. Castrovi bolo povedané, že na 
Konferencii nemá čo hľadať, pretože je satelitom Sovietov 
ako Československo. Veľmoce však boli varovanaé, že ne
majú rozhodovať bez účasti “neutrálov”, ktorí predstavujú 
vyše dvoch miliard obyvateľstva sveta.

Konferencia odsúdila Izrael, ale ani slovom sa nezmie
nila o útlaku obyvateľstva často veľmi krutom v zemiach 
účastníkov Konferencie, ktoré sú v prevážnej miere ovláda
né totalitárnými režimami. V celku však účastníci Konfe
rencie stále hľadajú dôvod svojho jestvovania. Uzniesli sa 
na všeobecných odporúčaniach namierených proti veľmo
ciam a hospodársky rozvinutým zemiam.

18. septembra sa v Ženeve zahájilo pokračovanie helsin
ských jednání o európskej spolupráci a bezpečnosti.

V Helsinkách bolo dohodnuté, odporúčať vytvorenie ko
misií, ktoré by jednali predne o politických veciach, čo 
znamená, aby právne boli uznané všetky sovietske výboje 
od druhej svetovej vojny a Brežnevova doktrína; ďalej sa 
bude jednať o zvýšenie a upevnenie hospodárskej, vedeckej 
a technologickej spolupráce, na ktorej Sovietom veľmi zá- 

leží; a konečne o zlepšenie ľudských a nielen medzivlád
nych vzťahov.

To znamená nutnosť otvorenia hranie ľuďom i ideám, 
slobodu cestovania, zjednotenia rodin, informácií, rozhlasu, 
rozširovanie časopisov a knih, upevnenie kultúrnych sty
kov atď.

Sovietom a komunistom veľmi záleží na tom, aby sa 
tieto jednania skončili pred koncom tohto roku. Chcú si 
zaistiť spoluprácu a pomoc slobodnej Európy, ako aj u- 
znanie všetkých výbojov od druhej svetovej vojny a za
istenie bezpečnosti v prípade ich útoku proti Číne. Jedná 
sa im o docielenie rovnosti a vzájomného porozumenia 
medzi vládami a najvyšších výhod pre ich výrobky bez po
skytnutia osobných slobôd, voľnosti cestovania a výmeny 
idei. Toto pokladajú za podvratnú ideologickú činnosť.

Uvidíme, či a až kam európske Západné zeme a Spoje
né štáty povolia sovietskému tlaku. Fakticky sovietske vý
boje už prijali uzavretím rôznych zmlúv so Sovietmi a 
ich satelitmi, s Poľskom, s Východným Nemeckom, kon
zulárna zmluva s ČSR, atď. Sovietom sa jedná hlavne 
o prijatie medzinárodného všeobecného dokumentu, ktorý 
by podpísalo 35 európskych účastníkov, ale ktorý by ko
munistov nezaväzoval k uvolneniu slobôd, k ochrane ľud
ských práv a výmene ideí.

V Nairobi zasedá koncom septembra Medzinárodná ban
ka a Menový fond. Budú jednať o svetových hospodár
skych problémoch, o úprave a stabilizovaní meny a ako 
ďalej pomáhať menej rozvinutým zemiam.

Dňa 24. septembera sa bude pokračovať v Ženeve v 
jednaniach medzi Spojenými štátmi a Sovietmi o kontrole 
strategických nukleárnych zbrani.

Začiatkom októbra má byť vo Viedni zahájené jednanie 
európskych štátov o znížení vojenských síl v Európe.

Slobodný svet a zvlášť Spojené štáty majú jedinečnú pri- 
ležitosť a možnosť postaviť sa proti legalizovaniu soviet
skych výbojov a ich náporu ovládať i zeme slobodného 
sveta. Je však obava, že vzhľadom na vnútorné pomery 
v Spojených štátoch, sa budú tieto snažiť o okamžité krát
kodobé úspechy v zahraničí na úkor dlhodobého zaistenia 
slobodného vývoja sveta a pomoci sovietskym satelitom.

Ukázkou a výstrahou by nám malo byť podpísanie štát
nym sekretárom Rogersom konzulárnej zmluvy s komunis
tami v Československu. Ľud v Československu mal vtedy 
jedinečnú príležitosť prejaviť svoj názor, ale mlčal.

ČESKOSLOVENSKÉ NÁRODNÍ RADY AMERICKÉ
čísio 224 Září 1973

KONFERENCE V ŽENEVÉ
Po přípravné schůzi ministrů v Helsinkách v červenci, by

lo v září zahájeno zasedáni konference pro zabezpečení 
evropské bezpečnosti a míru v Ženevě. Vystoupení Sovětů 
v Helsinkách, neústupné a drzé počínání Andreje Gromyka 
a ostatních v sovětských službách potvrdilo naše obavy, 
že na konferenci se střetnou dvě neslučitelné síly, de
mokracie s komunismem. Tak jako v Helsinkách, Sověty 
budou opět vymáhat “legální” uznání své svrchovanosti nad 
státy Střední a Východní Evropy, své územní kořisti po dru
hé světové válce. Na prvém setkání v Helsinkách Gromyko
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ani slovem nenaznačil ochotu ustoupit od vrcholných po
žadavků. Otázka okupace Československa nebyla sice dána 
oficiálně na program jednáni, ale byla přednesena. Odpo
věděl na ní Gromykův zástupce Vševold Safinský, který 
prohlásil: "Co se týče Československa, nejedná se vůbec 
o vměšování do vnitrných záležitostí státu, nýbrž o žádost 
československé vlády o pomoc. Totéž platí pro budoucnost.” 
Timto prohlášením sovětský mluvčí oznámil světu, že kdy
koli a kdekoli se Sovětům zachce, může se případ Česko
slovenska opakovat.

Neústupnost Sovětů a jejich nehorázné, surové vymáhání 
požadavků potvrzuje naše obavy, že na konferenci v Že- 
nevě se nejedná jen o Československo, ale o budoucnost 
Evropy, kterým směrem se dá, zda podlehne sovětskému 
nátlaku anebo projeví dosti síly hájit svorně dalekosáhlý 
vývoj к docíleni svobody a míru. V Helsinkách Západ též 
nastolil svoje požadavky, které musí vymáhat, nechce-li 
podlehnout sovětské útočnosti. Jsou to rozumné požadavky, 
které by se daly uskutečnit: uvolnění styků občanů západní 
a východní Evropy a výměna idejí. Znamenalo by to pozvol
né uvolňování a odstraňování železné opony, např. česko
slovenští občané by měli možnost cestovat nejen na vý
chod, ale i na západ; mohli by se vystěhovat, zvláště v 
případech, kde se jedná o rozdělené rodiny; dostávali by 
knihy a časopiišy atd.

Těchto styků svých občanů se Západem se komunisté 
nejvíce obávají. Prozatím mohou isolovat celý národ od 
západní nákazy, obzvlášť v Sovětském svazu. Jenom něko
lik sovětských významných jednotlivců proniká na Západ; 
vědátor Sakharov, spisovatel Solženicyn a hrstka dalších 
velikých osobností jsou tak neuvěřitelně stateční, že si 
troufají varovat Západ před hroznými následky tzv. “sbli
žování” se Sovětským svazem za sovětských podmínek. 
Bojí se ještě větší isolace doma a prohlašují, nebude-li po
ražen na konferenci sovětský dalekosáhlý plán, bude So
větům umožněná konsolidace nejen porobených národů, 
ale postupné zvládnutí celé Evropy, a konečně i svobod
ného světa.

Československá národní rada americká sdílí tyto oba
vy a dle svých možností se snaží zúčastnit se jakkoli to
hoto boje. Zaprvé Rada požádala svého čestného člena 
Dr. Jana Papánka, aby jel do Ženevy na místo dění a tam 
za Radu zjišťoval možnosti, jak uplatnit vliv na zúčast
něné členy a průběh událostí. Dr. Papánek po všechna 
léta od doby, kdy zastával úřad vyslance za svobodné Čes
koslovensko udržuje styky se členy ve Spojených národech, 
zvláště ve výboru za lidská práva. Po léta je ředitelem 
Amerického fondu pro československé uprchlíky z let 1948, 
až po 1968, je činný v různých organisacích ve spolupráci 
s ethnickými skupinami, bývá často ve Washingtonu, kde 
je dobře znám v Department of State. Je proto nejpovola
nější, aby hájil československou věc v této kritické chvíli.

К zasedání konference Československá národní rada ame
rická připravila důležitou dokumentaci o poměrech v Čes
koslovensku. Je to velká práce dvou členů zahraničního vý
boru Rady, Dr. Josefa Haška a sestry Anny Faltusové, 
předsedkyně washingtonské odbočky Rady. Informace byla 
upravena v zerox kopiích knižně a odevzdána Department 
of State, delegaci Spojených národů do Ženevy, National 
Security Council (Kissingerův department), Atlantic Council 
of U.S.A., International Commission of Jurists v Ženevě,
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AFL-CIO a dalším důležitým úřadům. Název zni: Docu
mentation on the Violations in Czechoslovakia of the “Uni
versal Declaration of Human Rights.” — Lidská práva v 
theorii a praxi v Československu — Doklady o porušování 
lidských práv, vyhlášených Spojenými národy proklamací 
“Universální deklarace”, dne 10. prosince 1948, kterou ko
munistická vláda v Československu slavnostně podepsala. 
Tato lidská práva jsou “zaručena” čs. konstitucí.

Prohlášení o lidských právech obsahuje 28 článků. Každý 
článek je přesně citován, pak následují doklady o tom, 
jak ono právo není dodržováno. Např. v článku 5 se praví: 
nikdo nebude vystaven trýznění, krutému, nelidskému a 
nedůstojnému zacházení nebo trestu (za to, že je odpůrcem 
komunismu). Důkazů o porušování čl. 5 je mnoho: zeroxové 
kopie rozsudků, vyhlášení trestá politickým provinilcům, 
zprávy z podzemí o jednotlivých případech, články americ
kých pozorovatelů z Prahy o politickém soudním řízeni, 
svědectví Luďka Fachmana atd. Článek 6 o “stejném prá
vu před zákonem”, je hrubě porušován; materiál dokazuje, 
že v Československu komunistická strana je žalobcem, 
soudcem i porotou. V dalších článcích se jedná o zatýkání, 
soudech, trestech, censuře dopisů, zasahováni do soukromí, 
o porušení práva volnosti pohybu v zemi a právu opustit 
zem a vrátit se domů beztrestně, o právu hledat asyl před 
pronásledováním doma, vlastnictví soukromého majetku, 
svobody přesvědčení a víry, o právu shromáždění, cestování, 
o podílení na svobodných volbách a účasti ve vládě, svo
bodné volbě zaměstnání a školního vzdělání, podíleni na 
kulturním životě atd.

Dokumentace zahrnuje soudní rozsudky, dopisy právních 
poraden čs, občanům doma i v zahraničí, různé vládni před
pisy, žádosti o cestovní povolení, dotazníky vyžadující ži
votopis žadatele při podání žádosti, rozhodnutí krajských 
výborů, oznámení čs. vyslanectví, ministerstva vnitra jed
notlivcům, atd. Jsou tu kopie letáčků, např. velice zajímavá 
rada podzemního odvážlivce občanům, jak si mají počínat 
při tzv. volbách, z čehož ovšem je jasné, že volby nejsou 
tajné, nejsou vlastně žádné, spíš jsou výsměchem komu
nistické strany. Ze všech dokladů vysvitá, že základní lid
ská práva jsou v Československu hrubě porušovány, a že 
poměry se v ničem nelepší.

V závěru Československá národní rada americká slovy 
autorů žádá:

1. volný pohyb a možnost cestování a styk lidi i orga
nizaci;

2. Styk mladých lidí a výměnu zkušeností získaných při 
práci i zábavě;

3. sloučení rozdělených rodin;
4. Možnost styků roztroušených členů rodiny a rodin

ných návštěv;
5. lepší výměnu informací (publikaci, radia, televise, 

filmu);
6. volnější přístup studentů, učitelů, vědátorů zúčast

něných států ke kulturním, výchovným a vědeckým 
institucím;

7. podporu studia cizích řečí a tradic zúčastněných 
států;

8. sdílení zkušenosti ve vyučování, podporu výchovných 
programů pro dospělé;

9. kulturní spolupráci v umění, pořádám výstav, hu
debních a filmových představeni;

10. plnou reciprocitu.
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V Československu podlehl další spisovatel a vážená 
osobnost v intelektuálních kruzích takzv. konsolidačnímu 
procesu, zahájenému po pádu Dubčeka. Je jím biolog 
MUDr. Miroslav Holub. Noviny “Práce” z 18. srpna 1973 
uveřejnily jeho dopis, který prý jim napsal. Dr. Holub 
úvodem říká, že považuje za svoji povinnost vyvodit zá
věry ze svého veřejného vystupování za Dubčekovy éry, 
kdy též podepsal dokument “2000 slov”. Tehdy prý si 
plně neuvědomoval plný dopad tohoto dokumentu, což 
považuje za svoji chybu. Lituje prý svého podpisu, který 
se s odstupem času jeví jako účast na něčem, к čemu se 
nikdy nehlásil, ani před rokem 1968, ani po něm. O textu 
dokumentu prý se s ním nikdo neradil, a sám nebyl pří
tomen žádnému jednání ... V době osudové krize prý 
neviděl kontrarevolučni nebezpečí v těch rozměrech, jak 
bylo interpretováno a později “objektivně prokázáno”.(?!) 
“. . . Došlo к emigraci lidí a došlo к emigraci duševní 
produkce lidí, kteří zůstali. Sám za sebe odmítám emi
graci fyzickou a duševní od základu. Spisovatel nebo 
kulturní pracovník obecně, který žije v této společnosti 
a v této zemi, nemá jinou cestu života, než je plná inte
grace: všechno ostatní je smrt, plná nebo částečná. V 
žádné společnosti nemůže jednotlivec dohlédnout pod
mínky, za nichž se realizují velká politická rozhodnutí. 
Může je bud’ přijímat, nebo odmítat. Odmítání se rovná 
emigraci. Přijímání může být buď pasivním oportunis- 
mem, nebo vědomým úsilím o pochopení. — Že jsem 
podepsal další z mesiáškých (či provokatérských akcí), 
t.j.petici z prosince minulého roku, je zcela absurdní. Nyní 
s odstupem času vidím, že nešlo vůbec o pomoc uvěz
něným, neboť při elementární rozvaze je jasné, že by 
jim petice podepsaná bývalým vedoucím Svazu spisova
telů mohla jen uškodit. Nešlo-li však o uvězněné, šlo buď 
o kalkulovanou provokaci, t.j. ukázat, že “ještě isme tady”, 
neb o úsilí zkompromitovat co nejvíce lidí, kteří by se 
bez podobných provokaci svou pozitivní prací začlenili 
zpět do života proudu kultury . . . Myslím si, že Kohout, 
Ivan Klíma ani Vaculík nejsou těmi skutečnými původci. 
Nevím, čí to byl nápad. Myslím jen, že určitě ne všech 
těch pěti, co s tím běhali. Jsem zcela rozhodnut na
příště vůči podobným nápadům a lidem vystoupit.”

Dopis dr. Holuba uveřejněný v novinách je novým, 
smutným úkazem, jak se lidé musí ponížit, aby mohli 
žit. Měl odvahu říci, že v Československu dnes není 
jiné cesty, než plné integrace. Všechno ostatní je smrt, 
plná nebo částečná. Zvolil žít — i za cenu hanby jemu 
udělené z rukou komunistických vládců.

Podobný a stejně hanebný proces se konal v polovině 
září t.r. v Moskvě. Dva vedoucí z několika tuctů disidentů 
v Sovětském svazu byli předvedeni v Moskvě před 300 
ruských a zahraničních novinářů, aby se veřejně káli ze 
svých hříchů. Historik Pyotr Yakir prohlásil к novinářům 
před rokem, než byl zatčen: “Budou-li mne bít — při
znám se ke všemu. Znám to ze zkušenosti za pobytu v 
táborech. Samozřejmě, že to nebudu skutečný “já”, to, 
co budu říkat.” Společně s ekonomikem Viktorem Kra- 
sinem odvolali vše, co namítali proti formám sovětského 
režimu. Yakir, který strávil 17 let v různých trestních 
táborech, dokonce prohlásil, že pracoval pro zahraniční 
protisovětské agenty, a dostával peníze od zahraničních 
novinářů. Hnutí disidentů prý je spiknutí vedené ze za
hraničí. Tato smutná fraška otevřela oči mnoha Ameri
čanům, kteří vždy pohlíželi na komunistické manévry 
shovívavě a se zíváním. Nyní, kdy byli napáleni Sověty 
tak velkolepým podvodem, kdy Sověti dostali bushel obilí 
za 1.63 dolarů a my zde platíme 4 dolary, mnozí poli
tikové se probudili a začínají se ohlížet, co zameškali.

Senátor C. Pell z Rhode Island upozorňoval dr. Kis- 
singera při jeho vyslýcháni — než byl dr. Kissinger 
schválen do funkce Státního sekretáře, že nejen Židé, 

ale mnohé národy žijí pod útlakem a naší povinností je 
se jich zastat, nebot: všichni jsou našimi bratry. Sená
tor Fell má pochybnosti o správnosti politiky dr. Kissin- 
gera, který zastává názor, že bude-li se postupovat vůči 
komunistickým zemím mírumilovně a shovívavě, nebu
dou mít důvodu postupovat vůči svým vlastním občanům 
s hrubosti. Sen. Pell se právem domnívá, že je tomu na
opak, že komunisté při uvolňování styku s cizinou mají 
obavy, aby neztratili kontrolu nad svými poddanými, a 
proto jsou tito vystaveni větší censuře než kdykoli před 
tím. Vzorným příkladem toho je v Sovětském svazu pří
pad Sacharova, vědce, který dal Sovětům hydrogenovou 
pumu, a spisovatele Solženicyna, kteří jsou pro své kritické 
zaměření vystaveni štvavé kampani v sovětském tisku, 
který otiskuje dopisy objednané jak u dělníků a kolchoz
níků, tak u vědců a umělců. Dokonce i hudební sklada
telé jako je Šostakovič a Chačaturjan a houslový mistr 
Oistrach se uvolili poslat hanebný dopis proti oběma těm
to intelektuálům. Až konečně se pohnulo svědomí vědců 
ostatního svobodného světa, kupř. z Akademie věd v 
USA, která odeslala ostrý protest kolegům v Sovětském 
svazu, že nepřestanou-li v osočování Sacharova, vědecká 
výměna mezi oběma zeměmi může být nadmíru ohro
žena. Stejně tak se zachovala organizace psychiatrů v 
USA, která požádala, aby směla přezkoumat duševní stav 
pacientů, kteří byli v Sovětském svazu —- pro svoji po
litickou činnost — donuceni к léčeni v ústavech pro 
duševně choré. Po těchto protestech kampaň štvaní v 
moskevských listech Pravda a Izvestia utichla.

Senátor Charles Percy, který též byl členem komise pro 
schválení dr. Kissingera, se ho dovolával, aby měl na 
paměti též osud jiných zemí pod komunistickým jhem, 
kde je lid držen v nesvobodě, jako na příklad v Česko
slovensku, o kterém ví, že dělá velké potíže při pokusech 
sjednocení členů rodin žijících zčásti v ČSSR a zčásti v 
cizině. Oba senátoři měli na mysli pokračování jednání 
Evropské bezpečnostní konference, která započne v polo
vici měsíce září v Ženevě. Čs. komunisté jsou mezi první
mi, kteří mají obavy, aby se jim věci nevymkli z rukou, 
a tak stále bijí na buben a zadušují se, co se smi a co 
se nesmí. Rudí mocipáni se sešli v srpnu na Krymu, kde 
se domluvili na stratégii, jak čelit nebezpečí, které na
stává z tak zvaného rozvoje kulturních styků a výměny 
duchovních hodnot v zájmu upevňováni míru mezi ná
rody. Dohodli se na tom, že: “—taková spolupráce se 
musí rozvíjet za přísného respektováni svrchovanosti kaž
dého státu, a nevměšování se do jeho vnitřních zále
žitostí. Tato spolupráce bude odpovídat zájmům všech 
evropských národů i každého z nich.” Pochopitelně tam, 
kde se postoj ■— například к naší kultuře — řídi vý
hradně postojem к emigrantům, nebo к těm, kteří zra
dili, tam těžko mluvit o dobré snaze rozšiřovat vzájemné 
kulturní styky. Nemine dne, aby nás někdo ze Západu 
nenapadal, aby se nepokoušel působit rozvratné na naše 
vnitřní poměry, aby se nepokoušel dezorientovat ty, kdo 
by mu snad chtěli propůjčit sluch. Zápas ideí zůstává 
stejně aktuální a naléhavý dnes jako včera — jakkoliv 
by někteří teoretikové antikomunismu chtěli světu na
mluvit, že ideologie prý zemřely či umírají. Nezemřely, 
stejně jako neuhasíná nesmiřitelný třídní boj jak v 
jednotlivých zemích kapitálu, tak na mezinárodní půdě. 
Zvláštní ostrosti pak nabývá právě ideologický boj, v 
němž ani ovzduší zmírňování napětí nemůže mít místo, 
ani smír, ani kompromis. Lépe už to Rudé právo ne
mohlo říci. Pro západ — přísné respektování svrcho
vanosti. Pro komunisty — ostrý ideologický boj, který 
nezná smíru, ani kompromisu.

PŘEDPLATNÉ — 
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Z UDÁLOSTÍ V ČESKOSLOVENSKU!
Lámání charakterů pokračuje



Malá zprávička v novinách na zastrčeném miste při
pomněla těm, kteří si jí všimli, že desátého května letoš
ního roku zemřel v Praze Dr. Ivan Dérer, jedna z vý
znamných politických osobností první republiky. Patřil 
к těm dynamickým politikům své doby, kteří pomáhali 
budovat zájmy Čechů a Slováků, které on nejraději na
zýval společným pojmem “československý národ”.

Zůstal až do smrti věrný koncepci, že jde o jeden ná
rod, a že tedy i jeho politický život musi být spra
vován z jednoho centra. Proto ještě v roce 1968 se 
postavil proti federalizaci republiky a varoval před jejím 
rozdělením na dvě národní socialistické republiky.

Dr. Dérer pocházel z Malacek, kde se narodil 2. března 
1884. Po skončeni právnických studií v Budapešti pra
coval od roku 1910 jako advokát v Bratislavě. Na po
čátku první světové války byl uvězněn za článek Hyeny 
chtějí válku. Od doby, kdy se účastnil vyhlášeni Mar
tinské deklarace, zaangažoval se do politického života no
vého státu. Už na podzim 1918 byl členem Šrobárovy 
slovenské vlády; v roce 1920 po vítězství sociálních demo
kratů vystřídal Šrobára jako ministr s plnou mocí pro 
správu Slovenska.

I v pražském parlamentu byl od počátku. Byl už čle
nem Národního výboru, potom Revolučního národního 
shromáždění, a až do podzimu 1938 poslancem českoslo
venské sociálně-demokratické strany. Kromě toho ve 
funkcích ministra unifikací, školství a spravedlnosti byl 
členem vlády Tusarovy, Benešovy, Švehlovy i Udržalovy. 
V Praze zůstal po celou dobu: v podzimní krizi roku 
1938, za protektorátu i po druhé světové válce. A v 
Praze ho také 14. května pochovali.

Dr. Ivan Dérer byl svérázný politik, víc odbornického 
nežli tribunského typu. Jeho zásluhy při budování státu 
a tím i demokratické podstaty Slovenska jsou nepopira
telné. (Americké Listy)

Když se za pražského jara objevily kritické články ze 
Slovenska od autorů z mladé generace, odpovídal na ně 
Dr. Dérer statistikou a doklady z minulosti o velkém 
rozmachu ve školství na Slovensku za Masarykovy re
publiky, poukázal na maďarizaci před první světovou 
válkou tak důkladnou a nemilosrdnou, že nescházelo mno
ho к vyhlazení slovenské řeči a národnosti vůbec. Byl 
to vliv z Čech v dobách největšího útisku a velký roz
květ po první světové válce, který zachránil Slováky 
před zánikem, a na to by se nikdy nemělo zapomínat, 
připomněl Dr. Dérer ve své odpovědi. Žel, krátce po 
uveřejnění jeho obhajoby Československé republiky do
šlo к sovětské invasi. (Poznámka redakce Věstníku.) 

oznamuje, že sa rozhodla na svojej porade rozbierať ma
teriál o Slovenskom povstání od tých jeho účastníkov, 
čo žijú v cudzine. Hodlá ho vydať vo zborníku z príle
žitosti 30. výročia tejto události, ktoré pripadá na budúci 
rok.

Osobitým obežníkom sa obracia na tých účastníkov 
povstania, ktorých adresy má. Chce však, aby dielo, ktoré 
vydajú o tomto slovenskom historickom čine ti účastníci, 
čo žijú vo slobodnom svete, bolo čo najúplnejšie a teda 
aby zachytilo aj skúšenosti tých, ktorých nemá v adre
sári. Preto sa obracia prostredníctvom tlače na všetkých 
účastníkov Povstania a prosí ich, aby jej podali pomocnú 
ruku a svoj príspevok dodali. Zprávu o pripravovaní príspevku 
ako aj jeho neskoršie zaslanie riaďte na adresu: Dr. 
Martin Kvetko, 83-45 Broadway, Elmhurst, New York 
11373.

Pravidelná měsíční schůze se konala v místnostech Rady 
v úterý večer 4. září. Omluveni: ses. Kovářová, bři. Čihák, 
Dellin, Kalkus, Kopecký, Krákora, Rausch. Předsedal 
br. dr. Mikuláš Ferjenčík. Po podáni finanční zprávy, 
schváleni zápisu br. tajemníka Chalupy a přečtení do
pisů se předsednictvo věnovalo hlavně nejdůležitější o- 
tázce: konferenci v Ženevě. Br. Ferjenčík a ses. Vrá- 
zová referovali o svých telefonických rozhovorech s br. 
Dr. Janem Papánkem v New Yorku. S radostí byly vy
slechnuty zprávy o jeho rychlém zotaveni po těžké ope
raci a jeho příslibu, že plně souhlasi s návrhem Rady, 
aby jel do Ženevy hájit československé zájmy. Vyžádal 
si podrobnějších zpráv z Evropy o zahájení zasedáni a 
sestavení výborů, dle toho se pak rozhodne pro dobu 
odjezdu. Dne 18. září se chce zúčastnit zasedání Spoje
ných národů a pak schůze na Department of State. Br. 
Schwarzenberg formuloval text dopisu Dr. Papánkovi — 
pověření Rady. Jednomyslně schváleno.

Ke konferenci připravili dva washingtonští členové za
hraničního výboru Rady, br. Dr. Josef Hašek a ses. 
Anna Faltusová, důležitou dokumentaci o “Porušení lid
ských práv v Československu” (viz. str. 2). Jejich práce 
bude výborně sloužit Dr. Papánkovi v Ženevě jako do
klad o poměrech v Československu. První výtisk doku
mentace odevzdala ses. Faltusová osobně na Department 
of State. Další kopie dostaly National Security Council, 
U.S.A, delegace, Mezinárodní komise právníků v Že
nevě, atd.

Br. Ferjenčík podal zprávu o svém jednání s br. Poláky, 
členy Polish National Congress a zástupcem polské vlády, 
kteří byli informováni o cestě Dr. Papánka do Ženevy 
a o našem postupu v naději, že i oni podniknou podobné 
kroky a že s námi budou ve spojení. Dále br. Ferjenčík 
referoval o úspěchu Slovenského dne ve Wozniakově za
hradě na Labor Day, který vyzněl v československém 
duchu.

Ses. Vrázová hlásí dar §500 Radě z dědictví pí. Gavlí- 
kové, který nám teď byl vyplacen.

Kongres a senát Spojených států projednává ve výbo
rech předlohu zákona “Veterans Benefit Bill” pro členy 
spojeneckých armád — československé a polské.

Dle předběžných informací, které máme, nedostane se 
Čechoslovákům všech výhod, které mají američti vojáci, 
ale těch nejdůležitějších ano — kupř. pomoci v nemoci.

Upozorňujeme všechny vojáky z druhé světové války, 
aby své dotazy a adresy poslali na adresu:

A. Bartoš 25-20 14th Place, Astoria, New York 11102.
К výzvě p. Bartoše dodává Československá národní 

rada americká další informaci: ČSNRA jmenovala výbor, 
který má tuto záležitost sledovat. Jsou to bři: Dr. M. 
Ferjenčik, Št. Kopecký, Dr. Karel Rausch a Dr. Rozbořil.

Rada napsala řadu dopisů na členy výboru v senátě 
a kongresu, kde věc hájí v prvé řadě Congressman Frank 
Annunzio za 11. distrikt státu Illinois. Dále, Dr. Ferjenčík 
a Dr. Rozbořil jsou ve spojení s Poláky, aby se postu
povalo jednotně. Dne 28. června předseda Polského ná
rodního kongresu Aloysius A. Mazewski doprovázel kopgr. 
Annunzia, aby svědčil před výborem House Veterans Af
fairs Committee. Byli vyslechnuti i další svědci a výbor 
přijal příznivě jejich svědectví.

OSLAVA 28. ŘÍJNA VE ŠKOLE HAVLÍČEK, 
15. ul. a Elmwood v neděli odpol. o 3. hod.
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Stálá konferencia slovenských dem. exulantov

Zemřel Dr. Ivan Dérer ZPRÁVA Z PŘEDSEDNICTVA

vojákům 2. zahraniční armády a 
čs. letcům Royal Air Porce

VÝZVA A OZNÁMENI



Oblastní výbor Čs. národní rady americké v New Yorku, 
společně se všemi demokratickými spolky v N.Y. dů
stojně vzpomněl pátého výročí zákeřné sovětské okupace 
Československa -— 21. srpna 1968.

V úterý večer 21. srpna 1973 byla ve spolkové místnosti 
T. J. Sokola na vých. 71. ulici v New Yorku uspořádána 
protestní demonstrační schůze čs. krajanské obce v New 
Yorku a okolí. Rovněž byl uspořádán automobilový prů
vod, který projel od sokolovny po hlavních ulicích města 
New Yorku a vrátil se zpět к sokolovně.

Protestní demonstrační schůze byla zahájena národ
ními hymnami. Br. Emil Ransdorf v úvodním projevu 
srdečně uvítal všechny přítomné. V dalším projevu zdů
raznil význam a důsledky okupace Československé re
publiky sovětskými vojsky.

Projev učinil br. Otakar Rambousek, býv. politický 
vězeň čs. komunistického režimu. Ve své řeči vyzdvihl 
význam a metody komunistických mocipánů a jejich při- 
sluhovačů. V závěru vyzval všechny přítomné к těsné 
spolupráci a dodal, že v jednotě je síla.

Protestní demonstrace byla početně navštívena a pro
bíhala v naprostém souladu.

Tajemník Oblastního výboru Jan Babinec pozval к ú- 
časti na protestní schůzi guvernéra Rockerfellera, sená
tory James J. Buckleyho a Jacoba К. Javitse, a new
yorského starostu Johna V. Lindšaye. Všichni na jeho 
pozvání odpověděli dopisy či telegramy. Z telegramu sen. 
Buckleyho citujeme: “Události, ku kterým došlo před pěti 
léty v Československu, nemohou být jen jednoduše puštěny 
z mysli, jako události patřící uplynulé historii. Plná váha 
těchto události je dosud na nás. Invase je stále skuteč
ností, poněvadž sovětské jednotky dosud dli v Česko
slovensku. Komunismus je ideologií totální moci a nikdy 
nesmíme zapomenout na poučení ze sovětské invase — po
učení o komunistické skutečnosti — skutečnosti systému, 
jehož cílem je moc založená na totální kontrole.” — Z 
-odpovědi starosty města New Yorku vyjímáme: “Měli 
bychom se poučit z minulých událostí; události, к nimž 
došlo v srpnu 1968 v Československu, musí být zapama
továny, neboť úsilí tak mnohých československých vlas
tenců po svobodě a utvoření nové společnosti bylo bru
tálně potlačeno.”

Z ODBOČKY LONG ISLAND, NEW YORK
V týdnu porobených národů, v neděli 15. července se 

nás malý hlouček zúčastnil pod československou vlajkou 
mše v katedrále sv. Patricka na 5. Avenue, kde se schá
zíme už po 15 let. Prostora chrámu byla zaplněna zá
stupci 29 porobených národů, četné prapory a kroje při
daly důstojné chvíli malebnosti. Byli tam příslušníci ná
rodů žijících v Sovětském svazu, které jsou velkou opo- 
sici sovětskému režimu a nechtějí mít s Rusy nic spo
lečného — Bělorusové, lidé z Uralu, sev. Kavkazu, Ko
záci a Ukrajinci. Celé shromážděni pak manifestovalo s 
prapory a návěštími po 5. Avenue к Central Parku, kde 
byla přečtena proklamace presidenta Nixona a guvernéra 
Rockefellera. Pak promluvil předseda Estonského National 
Committee Ilmar Pleer a Bělorus Ing. J. Kosiak.

V úterý byla schůzka na radnici u mayora Lindšaye 
a 19. července byl uspořádán automobilový průvod měs
tem, střední částí Manhattanu.

Proti 5 let trvající sovětské okupaci Československa 
protestovali newyorští krajané 21. srpna před budovou Spo
jených národů, kde rozdali několik set výtisků Americ
kých listů, které vydavatel к výročí srpna zvlášť připra
vil. Číslo mělo na první straně obrázek ruského tanku 
v pražské ulici a výstižný anglický článek. Autokolona, 
která vyjela večer po 6. hodině od sokolovny, jela středem 

Schůze Oblastního výboru Chicago se konala v úterý 
večer dne 18. záři v budově ČSA v Chicagu. Předsedal 
br. František Kalkus. Omluveni předseda Ing. Štefan 
Papánek a tajemník br. Stanislav Brym.

Pokladník br. Miroslav Mejzr podal závěrečné vyúčto
vání Československého dne. S povděkem vzato na vě
domí, že čistý výtěžek činí к 18. září 1973 $2,474.64. Br. 
Kalkus poděkoval ses. Ferjenčíkové za vedení plesového 
výboru a ses. Ferjenčíková poděkovala jménem příprav
ného ples, výboru všem, kdo přispěli к úspěchu dne a 
ovšem úřadovně, ses. Langové. Bylo odhlasováno ode
vzdat úřadovně $2,500 a v pokladně ponechat ostatní 
hotovost, která zahrnuje výtěžek z plesu, a to na hrazení 
výloh s příštími podniky. V prvé řadě to bude oslava 
28. října, která má býti pořádána dne 28. října, v neděli 
odpoledne, ve škole Havlíček v Berwynu.

Byl jmenován výbor: ses. Ferjenčíková a Vrázová, bří. 
Kalkus, Hřebík a Ledecký. Výbor se má postarat o umě
lecký program, tiskovou službu atd.

Dalšími podniky, kterých se členové Rady zúčastní jsou: 
věneček Čs. ženské národní rady v sobotu večer dne 3. 
listopadu v Peacock sálu v ČSA budově a vánoční bazár 
v první neděli v prosinci.

Mezinárodní bazár se letos koná dne 17. a 18. listopadu 
na Navy Pier a úřadovna prosí o spolupráci členů ČS- 
NRA. Čs. ženská národní rada opět uspořádá výstavu 
československého umění a ČSNRA se postará o jídelní 
Stánek.

“Sláva, nazdar výletu, nezmokli jsme, už jsme tu”, 
mohli si 16. září zpívat cestou domů všichni účastníci 
výletu na piknik pořádaný odbočkou v letovisku jejího 
předsedy Emanuela Láta v Michiganu. Účastnici, kteří se 
nezalekli hrozící nepohody — v Chicagu pršelo — byli 
za své odhodlání a sympatie к odbočce plně odměněni. 
U Látů nepršelo a všichni, kteří se podíleli na přípra
vách, především celá rodina Látova, bři. Čeněk Torn, 
Frant. Kalkus a Fr. Růžička, jakož i dobrovolni pracov
níci u Stánků s občerstvením, jídlem a pečivem, zejména 
v kuchyni členky Čs. ženské národní rady v exilu, mohli 
býti s návštěvou plně spokojeni.

Na pikniku se sešli funkcionáři různých národních or- 
ganisadí. Touto skutečností byl zdůrazněn koordinační 
význam odbočky, která s hrdostí nese označení nejslav
nějšího dne naší historie.

Ku stolům, plně obsazeným a prohýbajícím se chutnými 
pokrmy a lahůdkami, hrála reprodukovaná hudba.

Severák a mohutné vlnobití neodradilo některé otužilce 
namočit se ve vlnách Michiganského jezera.

Další sportovní atrakcí, kterou připravil předseda br. 
Lat, byla střelba na hliněné holuby. Byl to výborný a 
pro pokladnu výnosný podnik. Materiál i obsluhu vrhačky 
měl na starosti mladý Pavel Lát, který nám též před
vedl své střelecké uměni. Ředitelem střelby a pokladní
kem byl br. Čeněk Torn. Tomu sportu propadl nepo- 
lepšitelně br. Stan Jančík, který prostřilel pěknou řadu 
sérií. A věrni staré rodinné tradici, zúčastnili se střelby 
příslušníci tří generací rodiny Pejšových — a soutěž vy
hrál nejstarší z nich, br. pluk. gšt. Oskar Pejša.

OBLASTNÍ VÝBOR NEW YORK

Z OBLASTÍ A ODBOČEK

Oslava 28. října v neděli odpoledne dne 28. října
CHICAGSKÝ OBLASTNÍ VÝBOR ČSNRA

města, kolem budovy Spojených národů a přijela zpět к 
sokolovně, byla vybavena četnými nápisy, zvětšenými fo
tografiemi a prapory. Protestní demonstrace proti sovět
ské okupaci Československa měla dobrý ohlas, pozornost 
jí věnovaly i rozhlasové a televisni stanice. — Channel 
5 přinesl i záběry z pražských ulic ze srpna 1968.

Frank Havlík

ODBOČKA "28. ŘÍJEN”
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Závěrečným sportovním výkonem byla horolezecká tůra 
po schodech od jezera až na rovinu vlastního letoviska.

Předsednictvo odbočky “28. říjen” pokládá za svoji 
povinnost poděkovat všem dobrovolným pomocníkům a 
v neposlední řadě všem Účastníkům, protože se nezalekli 
nejistého počasí a svojí účastí ukázali odbočce své sym
patie. Slibujeme, že to bude příště ještě lepší.

Schůze Odbočky ČSNRA “Dr. Milada Horáková” v Chi
cagu, která se konala ve čtvrtek 13. záři 1973 večer v 
budově Mid America Federal na Čermákově třídě v Ci- 
ceru, Ill., byla spojena se vzpomínkovým večerem na 28. 
říjny 1918 až 1948.

Po zahájení schůze předseda odbočky br. Dr. Antonín 
Hřebík uvítal přítomné členy a četné hosty, mezi nimiž 
byli pí. Ema Trojáková z Československa, která dlí na 
návštěvě u své sestry — známé krajanské pracovnice pí. 
Any Vlasákové, zástupci čs. legionářů bratři Gargulák 
a Tesař, dále předseda spolku "Lukavec a Blanické oko
lí” br. Josef Němeček s manželkou a tajemnice odbočky 
ČSNRA “Západní Předměstí” sestra Marie Langová. Ne
mocné člence odbočky ses. Marii Krizové v Berwynu byl 
ze schůze poslán srdečný pozdrav a přání brzkého uzdra
vení.

Zápis z minulé schůze 14. června 1973, který přečetla 
tajemnice ses. Ludmila Kosová, byl schválen. Finanční 
zprávu přednesla pokladní ses. Anna Hřebíková, načež 
předseda odbočky podal přehlednou zprávu o činnosti ne
jen odbočky, ale i Oblastního výboru v Chicagu a před
sednictva Čs. národní rady americké. Poté oznámil, že 
příští schůze odbočky 13. prosince 1973 bude schůzí vý
roční a volební a že bude spojena se vzpomínkovým vá
nočním večerem, při němž členové i hosté přednesou své 
vzpomínky na nejzajímavější vánoce, které prožili.

Na to byl zahájen vzpomínkový večer na svátek 28. 
října. Předseda odbočky br. Dr. Hřebík promluvil o 
svých vzpomínkách na 28. říjny v Československu od 
roku 1918 až do roku 1947 a na 28. říjen 1948, který 
se svou manželkou prožíval již v exilu — v Londýně. 
Nejprve vylíčil nezapomenutelné chvíle 28. října 1918, 
radostný den příjezdu presidenta Osvoboditele T. G. Ma
saryka 21. prosince 1918 do Prahy, a poté ve svých 
vzpomínkách líčil všechny další 28. říjny v Československu 
od r. 1919 až do r. 1937, které vždy byly nejkrásnějšími 
svátky našeho národa. Promluvil pak o smutném 28. 
říjnu 1938 — po nadšené čs. mobilisaci v září 1938 a 
po nepředstavitelném zklamání z Mnichova, kde velmoci 
tehdy nařídily Československu odstoupeni důležitých po
hraničních části republiky a pohrozily odvetou v případě 
neuposlechnutí. Ve svých vzpomínkách vyličil též tragický 
28. říjen 1939 — a další smuné 28. říjny v letech 1940 
až 1944, prožívané národem doma za surové nacistické 
okupace a tisíci věrných Čechoslováků v nacistických věz
nicích a koncentračních táborech. Přešel potom к líčení 
28. říjnů z údobí 1945 až 1947, kdy se tento svátek ko
munistů od počátku snažili nahradit svátkem znárodnění — 
9. květnem a zdůrazňováním, že to nebyli T. G. Masaryk, 
Dr. Edvard Beneš, gen. Milan Rastislav Štefánik, čs. 
legionáři a účastnici domácího odboje, kteři přinesli své
mu národu svobodu, ale že vznik Čs. republiky byl dů
sledkem říjnové bolševické revoluce. Poté vylíčil svoje 
vzpomínky na nezapomenutelnou oslavu 28. října 1948 v 
Londýně, kde byl tehdy se svou manželkou na cestě do 
Spojených států. V závěru svého projevu vyjádřil pevnou 
víru, že náš národ se znovu dožije svých slavných a šťast
ných 28 říjnů!

V další části svého projevu br. Dr. Hřebík uvítal pří
tomného čs. francouzského legionáře br. Jana Tesaře, který 
se právě v den této schůze dožil svých 90. narozenin. Vy

líčil jeho celoživotní sokolskou a národní práci, ve které 
br. Tesař se svou milou manželkou Blaženou pokračuje 
až do dnešního dne, a přál mu ještě mnoho dalších let 
v kruhu jeho milé rodiny a ve spolupráci s námi všemi. 
Bratr Tesař srdečně poděkoval, při čemž zajimavě vzpom
něl prvých dob naší Čs. republiky.

Jednatel Sdruženi “Věrni zůstaneme” v Chicagu br. 
Miroslav Mejzr pak promítal krásný barevný zvukový 
film Čs. národní rady americké z oslav 50. výroči vzniku 
Čs. republiky v říjnu 1968 ve Washingtoně, D.C., které 
tehdy pořádaly spojené čs. organisace ve Spojených stá
tech. Film, ve kterém je krásně zachycen průběh těchto 
jubilejních oslav, byl sledován všemi účastníky s mimo
řádným zájmem.

Večer byl ukončen pohoštěním, které se svými spolu
pracovnicemi ochotně připravila místopředsedkyně odboč- 
kv ses. Anna Rubínová.

pořádala svoji řádnou schůzi ve středu 19. záři večer. 
Schůzi zahájila předsedkyně odbočky ses. Vlasta Vrá- 
zová uvitánim přítomných členů a milých hostů, ses. 
Blanky Jirákové, Jalrmily Kurylukové a Alice Pach- 
nerové.

Tajemnice odbočky ses. Langová přečetla zápis z mi
nulé schůze a ses. Pavla Janečková finanční zprávu. — 
Zápis i zpráva byly schváleny. Slova se pak ujala před
sedkyně ses. Vlasta Vrázová, která podala referát o 
světovém dění, akcích Čs. národní rady a jejích dalších 
úkolech. Referovala výstižným způsobem o Konferenci o 
evropské bezpečnosti, která se konala v Helsinkách a 
konferenci v Ženevě, které se zúčastní 35 národů a která 
měla být zahájena včera. Střetne se tam Západ a Vý
chod. Pro Čechoslováky by tato jednání mohla být ne
bezpečná, ne-li tragická. Sověty usilují o to, aby jim byla 
území národů, které si porobily, ponechána ■—■ aby dnešní 
stav se stal stavem legálním. President Nixon má snahu 
se Sověty se sblížit. Věří, že jedině zlepšením styků mů
žeme kladně působit na Sověty a dosáhnout tím zlepšení 
světové situace, dodržování lidských práv ze strany So
větů, sovětských ústupků v tomto směru, atd. My, kteří 
víme, jak to za železnou oponou vypadá, s ním jeho 
názor nesdílíme. Někteří senátoři a kongresníci chápou 
naše stížnosti a připomínky, které zasíláme State De
partmentu, a souhlasí s námi — kupř. senátor Jackson, 
kongresman Vaník a jini, kteří říkají, že máme navazo
vat lepší styky jen tehdy, nebudou-li naše kroky ku 
sblížení jednostranné. Je nutno vyvinout větši nátlak na 
Sověty, aby dodržovaly zásady lidských práv, které po
rušuji nejen svým totálním režimem v Sovětském svazu, 
ale všude na území jimi dnes porobených národů. Větší 
tlak je vyvinován na to, aby se rodiny mohly sloučit, aby 
status uprchlíků nebyl ve sloučení rodin zábranou, aby 
lidé byli svobodní a mohli se svobodně rozhodovat.

Čs. národní rada americká stále informuje U. S. State 
Department o dění v Československu četnými podáními. 
Nyní se veliké práce ujala odbočka ČSNRA ve Washing
tonu, D C., dr. Josef Hašek a předsedkyně odbočky ses. 
Anna Faltusová. Sestavili celou knihu závažných doku
mentů o nedodržování lidských práv v Československu. 
Kniha obsahuje četné zprávy o soudních procesech v Čes
koslovensku a nespravedlnosti, která je tam páchána. Ob
sahuje 26 článků, z nichž jeden za druhým působí velmi 
závažně. Knihu dokumentů předala ses. Faltusová State 
Departmentu a po výtisku obdržely dalši důležité úřady 
a také americká delegace v Ženevě.

Předsednictvo ČSNRA, referovala dále ses Vrázová, 
se rozhodlo v zájmu československé věci vyslat na Kon
ferenci o evropské bezpečnosti jako svého pozorovatele 
dr. Jana Papánka z New Yorku, který jako poslední vy
slanec svobodného Československa u Svobodných národů

6 • VĚSTNÍK

VZPOMÍNKOVÝ VEČER ODBOČKY "DR. MILADA
HORÁKOVÁ" NA 28. ŘÍJNY 1918 AŽ 1948

ODBOČKA ZÁPADNÍ PŘEDMĚSTÍ

Ludmila Kosová, tajemnice



působil dlouhou dobu v diplomatických kruzích a v exilu 
po celá léta pracuje pro svobodu Československa. ČSNRA 
činí tento krok s nadějí, že se dr. Papánkovi osobními 
rozhovory s Vlivnými činiteli podaří udělat v Ženevě pro 
Československo kus dobré práce.

V závěru svého projevu se ses. Vrázová zmínila o 
přípravě oslavy 28. října v Chicagu, pikniku Čs. ženské 
národní rady, který bude uspořádán 23. září a věnečku 
Ženské národní rady 3. listopadu, O blížícím se národ
nostním bazaru "Folk Fair” na Navy Pieru v Chicagu — 
a požádala všechny přítomné o spolupráci na přípravě 
Folk Fair a o upečení domácího pečiva, neboť výtěžek 
Stánku ČSNRA je finančním přínosem pro práci Rady, 
kterou by Rada — bez finančního zajištění — nemohla 
konat. -

Po ukončení schůze a pohoštění byly promítnuty slidy 
br. Jančíka z letošního průvodu porobených národů a 
cestovní film o Nizozemí, který byl odbočce zapůjčen 
laskavostí cestovní kanceláře Heger a přítomným pro
mítnut br. Janečkou. Film byl velmi dobré úrovně.

Zapsala: M. Langová

Odbočka Československé národní rady americké v San 
Franciscu společné se Sokolem a organizaci “Porobených 
národů” uspořádaly dne 24. srpna 1973 velmi důstojný 
protestní večer к pátému výročí sovětské invase do Čes
koslovenska. Sál budovy Sokola San Francisco v San 
Mateo byl zaplněn krajany a našimi americkými přáteli. 
Přišli i zástupci “Porobených národů,”, aby společně s 
námi vzpomněli tohoto tragického výročí. Na programu 
večera byly promítány filmy: “Pohřeb Jana Palacha” a 
“Seven Days To Remember”. Proslov o významu večera 
měl Jiří Spánek. Za “Porobené národy” promluvil velmi 
výstižně prof. W. S. Sworakowski, předseda Polsko- 
amerického kongresu pro Severní Kalifornii. Ku konci 
svého komentáře připomněl našim krajanům, že národní 
práce a protikomunistický boj Československé národní 
rady americké si zaslouží jejich podpory. J.Š.

na činnost Čs. národní rady americké:
Frank Havlík, Long Island, NY ............................. $25.00
Vševolod Pospíšil, Levittown, PA ............................. 25.00
Manželé Jarmila a Karel Trešlovi, 

Cleveland, OH ....................... 10.00
Miloš Halouzka, Manila, Filipíny ............................. 10.00
V. F. Adam, South Melbourne, Austrialia .............  8.00
Frank Urbánek, Laguna Hils, CA ............................. 6.00

Dnes žijeme v dobe neistej a neradostnej. V dobe, v 
ktorej neplatia ani zákony ľudské, ani zákony Božie. 
Láska k Bohu a úcta k luďom staly sa prežitkom. Lásku 
k blížnemu nahradily závisť a nenávisť. Namiesto pravdy 
a právu vládne lož, násilie a podvod. Každý by chcel 
bez práce a rychle zbohatnút aj za cenu nepoctivosti. Nie 
je opravdu už v tomto svete radosť žiť. Pripadá mi to 
ako taniec nad propasťou a keď uvážime technické vy
moženosti obrovskej ničivej sily, ktoré môžu byť zneužité 
nejakým nezodpovedným maniakom, ktorich je vo svete 
viacej ako dosť, tak opravdu nemáme ďaleko, aby sme 
v tej priepasti skončili.

Pred niekoľkými dňami sme spomínali smutné výročie 
obsadenia našej starej vlasti vojenskými silami sovietov 
a varšavského paktu. Naše národy, ako už toľkokrát v 
dejinách ztratili slobodu a stali sa oběťmi imperialistic
kých snah velkých. V tejto dobe je to národ, ktorý, keď 
to potreboval, tvrdil, že je bratský a slovanský a ústami 
Stalina nás ubezpečoval, že sa do našich vnútorných vecí 
miešať nebude. Po vojne vydával sa za osloboditeľa. 
Oslobodili nás od všetkého, od starosti o vlastníctvo a 
v mnohých prípadov aj od životov. Tak ako lhali nám, 
tak ako planými sľubmi a falošnými úsmevami získávali 
nás, tak chcú zaslepiť a obalamútiť aj ostatný svet i 
v tejto dobe súčasnej. Bohužial, ľudská zaslepenosť je 
nekonečná a neuvěřitelná a tak sme svedkami, ako si 
mnohí ľudia i tu v našej novej vlasti sľúbují a tešia sa 
na mier a sbratrenie národov. My ktorí máme vlastné 
svoje smutne skúšenosti s “úprimnými” úmyslmi Sovietov 
vieme, že úprimne myslia len jednu vec: podmaniť. Reč 
Gromyka v Helsinkách je jasna: Uznajte hranice, kto
rých sme sa násilne zmocnili a s tým aj naše právo 
držať národy v týchto hraniciach v poddanstve. Vytiahnite 
americké vojská z Evropy a vydajte nám ju na pospas. 
Zastavte zbrojenie a výrobu atomových zbraní, dodajte 
nám, čo potrebujeme — obilie a stroje a to na dlh, ktorý 
vám snáď niekedy splatíme. Nemiešajte sa do našich vecí, 
nechajte rozvratníkov, ktorých sme k vám poslali na 
pokoji a my vám zato sľúbime, že na vás budeme pria- 
telsky usmievať a až príde naša doba, tak vám so slad
kým a priatelským úsmevem podrežeme krky. — Tak to 
robili, tak to robia a tak to budú robiť. Slobodný sveť 
zaspal a zmeškal príležitosť, ktorú v minulosti mal, aby 
svet viedol ku spravodlivému mieru. Dnes zápasí s 
vnútornými rozvratníkmi a musí sjednávat’ mier, o kto
rom vie, že bude slúžiť len tým druhým.

Je nám ľúto našej starej vlasti československej, tej 
krásnej zemi nebetýčnych hôr a úrodných rovín, ktorú 
nezničily veky. Lud slovenský a český, ktorý v nej žije 
už výše tisíc rokv, je ako už toľkokrát vo svojich deji
nách znova pod cudzím panstvom. Snáša a vyporiadáva 
sa s týmto stavom svojim spôsobom. Vie, že musí žiť, 
aby sa dožil časov lepších. Sú ludia, ktorý mu vyčítajú, 
že sa podrobuje a poddáva. Malý národ, aby mohol pre
plávať cez porohy a zrádné krútňavy musí častejšie u- 
živať svojho umu a rozumu než svoju silu svalov. Doma 
vidia viac a lepšie, čo majú robiť, než my tu, ktorí ži
jeme v pomeroch odlišných. Čo od nás očakávajú — a 
to myslím, že právom — aby sme držali pospolu, hlásili 
sa k nášmu pôvodu a pripomínali svetu osud ich a s 
nimi osud sto miliónov ostatných porobených národov, 
ktorí by nemali svetu slúžiť ako zbožie na obchod vý
menný, a čachrovanie. Predovšetkým však chraňme zá
kony —- demokratický poriadok a slobodu tejto novej 
našej vlasti americkej, lebo slobodná a silná Amerika 
je jedinou zárukou a nádejou, že sloboda a pravda bude 
nastolena i v zemiach, ktoré o tieto výsady boly ná
silne pripravené.
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ZE SAN FRANCISCA, CALIFORNIE

Z PROSLOVU BR. DR. FERJENČÍKA, 
předsedy “Slovenského dne” v Chicagu

DARY

IN MEMORIAM
K uctění památky synovce Dr. Viktora Vráze.
věnuje Vlasta Vrázová, Chicago, Ill., 

na činnost Čs. národní rady ......................$100.00
na činnost Čs. společnosti pro vědy a umění SVU 100.00 

na českou a slovenskou stolici při chicagské 
universitě ...........................................................  100.00

К uctění památky své matky, pí. Anny Procházkové, 
věnuje Anna Faltusová, Washington, D.C...... 25.00

К uctěni památky manžela, p. Alfreda Pachnera, 
věnuje Alice Pachnerová, Elmhurst, IL ...... 10.00

К uctění památky pí. Věry Hentekové, 
věnuje Jarmila Uhlířová, New York, NY ...... 10.00

К uctěni památky Dr. Viktora Vráze věnují:
Anna Křiváková, Berwyn, IL ............................. 5.00
Marie Langová, Riverside, IL ................................. 5.00

Namísto položení květin na hrob Jana Palacha v
Praze, což mně bylo znemožněno ruzyňským 
incidentem a vyhoštěním z Československa, zasílám 
příspěvek na činnost Čs. národní rady —
prof. Karel Hujer, Chattanooga, TN ................. 10.00



Jestliže jste členem bratrské a sesterské podpůrné 
Jednoty ČSA, jste kryt tím nejlepším životním pojiště
ním jaké může pouze bratrská jednota poskytnout!.

Jakmile se stanete členem Jednoty OSA, tato přejímá 
veškerou zodpovědnost a závazky z vašeho členství ply
noucí.

Více než 60 organisátorů Jednoty, s dokonalou průpra
vou representuje ČSA ve většině států Unie a jest při
praveno podat! vám veškeré informace týkající se vašeho 
životního pojištění a vypracovat! vám individuální plány, 
které vám zaruči nejvyšší možnou ochranu pro vaši bu
doucnost.

ČSA má 200 ŘÁDŮ ve většině států Ameriky, v 
nichž naleznete bratrské prostředí, které vám nemůže 
poskytnouti žádná obchodní pojišťovna. Ovšem, kromě 
toho, členství v Jednotě ČSA opravňuje vás к řadě vý
hod, jaké opět pouze bratrská jednota může poskytnouti.

Kdo Jednotu CSA doporučuje? Více než 118 let služ
by desetitisícům spokojených členů. ČSA nikdy nezklame, 
neboť jest vybudována na základech stmelených z po
ctivosti a zodpovědnosti. ČSA chrání vaši budoucnost.

Staňte se jejími členy, doporučte ji svým přátelům 
a známým.
Č.S.A. • 2138 S. 61 st Court, Cicero, III. 60650

OBLASTNÍ VÝBOR ČS. NÁRODNÍ RADY 

zve na

KONCERT

Vzpomínka významu 28. ŘÍJNA a založení 
Československé republiky.

VYSTOUPÍ ČESKÝ PĚVECKÝ SBOR LYRA 

a koloratúrni sopranistka 

PÍ. CONSUELO LOPEZ - ŠROUBKOVÁ 
a SROUBKOVO KVARTETO

DNE 28. ŘÍJNA 1973 ve škole Karla Havlíčka
Borovského, 15. ul. a Elmwood Ave., Berwyn, III.

KAŠPÁREK
opět hraje našim dětem. Loutková představení každou 
poslední sobotu v měsíci ve 4 hod. odpoledne, místnost 
č. 206, budova ČSA v Ciceru. — Čistý výtěžek je věno
ván na zřízení české a slovenské samostatné stolice při 
University of Chicago. Za minulou sezónu se vybralo 
$120.00.

V É S T N í К
CZECHOSLOVAK NATIONAL COUNCIL 

OF AMERICA
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Czechoslovak Independence 
Day 

October 28 - Berwyn, III.

ČSA střeží Vaši budoucnost
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